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Srbija & Austrija
A u s t r i j s k i  p r i v r e d n i c i  s r p s k o g  p o r e k l a  p o n o s  S r b i j e  i  A u s t r i j e

Beograd, Be~ // Be~ je danas evropski grad
sa najve}im brojem srpskih iseljenika. Oko
180.000 Srba `ivi u glavnom gradu Austrije, a
u celoj zemlji vi{e od 300.000. ^ak tre}ina
be~kih preduze}a je u vlasni{tvu gra|ana
poreklom iz Srbije. U Be~u studira oko 2.500
studenata iz Srbije.

Austrija je danas partner Srbije na njenom
putu ka Evropskoj uniji, ali se ~ini da nisu
iskori{}ene sve mogu}nosti za saradnju.
Interesantno je da Austrija ima deset puta
ve}i BDP od Srbije. Kolokvijalno se ka`e da je
Austrija deseti deo Nema~ke, a Srbija deseti
deo Austrije. 

Austrija je jedan od najzna~ajnijih

ekonomskih partnera Srbije i jedan od
najve}ih investitora u Srbiji. Prvi put u 2018.
godini trgovinska razmena iznosila je preko
milijardu evra. Oko 400 austrijskih firmi
trenutno posluje u Srbiji. Su{tina je zalaganje
za rast malih i srednjih preduze}a kao i porast
ekonomske saradnje Austrije i Srbije.
Najzna~ajniju ulogu ima srpska dijaspora
koja je va`na, ba{ zbog budu}eg povezivanja
Austrije sa Srbijom.

Izme|u dve zemlje, najvi{e se trguje
metalnim sirovinama. Potencijal Srbije je u
smanjivanju izvoza polufabrikovanih
proizvoda i pove}anju izvoza gotovih
fabrikovanih proizvoda.

Tokom istorije odnosi dve zemlje su bili
burni ali sada se interesi Srbije i Austrije
preklapaju jer se Be~ zala`e za pro{irenje EU i
za osvajanje novog tr`i{ta. Zna~ajna je bila
uloga Srbije i u aktivnom u~e{}u u re{avanju
problema migrantske krize u Uniji. 

Kada je re~ o budu}im ekonomskim
odnosima Srbije i Austrije o~ekuje dalje
pove}anje vrednosti trgovinske razmene i
rast austrijskih investicija, prvenstveno u
infrastrukturu, modernizaciju industrije,
energetiku i obnovljive izvore energije.
Jednu od najzna~ajnijih uloga u tome imaju
preduze}a koja su prete`no u vlasni{tvu ljudi
koji su poreklom sa ovog prostora.

Tre}ina preduze}a u Be~u je u 
vlasni{tvu gra|ana srpskog porekla

Natalitet
Interesantan statisti~ki podatak je i onaj vezan
za natalitet, po{to pokazuje da je 1971. godine
u Be~u ro|eno 17.198 beba, a da je me|u nji-
ma bilo 15.673 Austrijanaca i „svega“ 1.525 stra-
naca, a 2017. godine to je bilo potpuno druga-
~ije. Naime, ro|eno je 20.804 beba, od kojih su
10.706 bile Austrijanci, a 10.098 mali{ana koji-
ma su roditelji poreklom stranci, {to pokazuje
da je broj beba kojima roditelji nisu Austrijanci
porastao od 1971. godine za ~ak 562 odsto.



@ivojin Trifunovi} poznat po nadimku
@ika Bomba, jedan je od najpoznatijih i
najuglednijih Srba u Be~u, koji je jo{ kao
de~ak do{ao je u Austriju. Nadimak po
kome je poznat je nasledio od oca, dok je
reputaciju sticao godinama pre svega
zahvaljuju}i svom radu i zalaganju. U
Austriji je postao prepoznatljiv po
vi{egodi{njem uspe{nom vo|enju
gra|evinskih firmi. Iznena|uju}e je to {to
je svoj put ka ka uspehu po~eo od
ugostiteljstva. Ali se brzo pokazalo da to
nije posao za njega. Uprkos {kolovanju
za ugostitelja, generalno to ga nije
ispunjavalo. Tome je doprinela i ~injenica
da je alergi~an na bra{no. Ljubav prema
gradnji je prepoznao u sebi, tako da je to
definisalo njegov budu}i put. 

Rade}i na gradili{tima brzo je u~io
posao, da bi kasnije shvatio I da ga
iskusni profesionalci pitaju za savet, {to
je bio znak za njega da sam zapo~ne ovaj
posao. Tri godine nakon ven~anja,
otvorio je prvu firmu i malo po malo,
stekao i ugled i bogatstvo.

Da bi se uspelo u Austriji, smatra na{
sagovornik, neophodna je ̀ elja i volja da se
stigne do cilja i uspeha, uz jasnu
posve}enost uz po{tovanje reda, rada i
discipline. Na pitanje novinara kako je uspeo
da u prestonici Austrije dobije prestì ne
poslove, kao {to je bila restauracija starog
jezgra grada i hotela Saher.

„Mogu da se pre svega zahvalim
vi{egodi{njoj saradnji sa brojnim firmama
na razli~itim projektima. Kvalitet i servis
nakon zavr{etka radova, tako|e igraju
veliku ulogu kao i duga~ak spisak
referenci. Na restauraciji hotela Saher
radilo je 320 radnika u dve smene, a rok
adaptacije je bio tri meseca. Hotel
Ambasador i hotel Grand smo tako|e
radili. Bilo je tu i adaptacije raznih muzeja,
bolnica, {kola, vrti}a, stambenih zgrada i
ku}a. U ovom poslu tra`i se velika
disciplina, {to meni nije padalo te{ko, jer
sam u Austriji odrastao. Tu sam od 1973. i
integrisao sam se u austrijski sistem tako
da znam {ta se tra`i i kako se radi. U ovom
poslu svi tra`e neku firmu koja je dokazala
svoj kvalitet i stru~nost. Takve firme prati
dobar glas i poslovi se uglavnom dobiju
preko preporuke - isti~e Trifunovi}.
Napominje da svi koji nameravaju da
posluju u Austriji treba da budu spremni
na ozbiljan rad, red i disciplinu.

„Ovde kad ka`ete da dolazite u 10h,
morate do}i pet minuta ranije a ne kasnije.
U Austriji se tra ì kvalitet, zakon se po{tuje i
sve {to ugovorite na papiru bi}e
ispo{tovano. Tako|e, budite spremni da
ponesete i kapital, jer ovde nema avansnog
pla}anja. Tek nakon pru`ene usluge se
pla}a“, nagla{ava na{ sagovornik. On
savetuje i da svi koji planiraju da razvijaju
posao ili rade u Austriji moraju da nau~e

jezik. O znanju jezika ka`e da je to zna~ajan
faktor u biznisu, jer bez dobre komunikacije
se ne mo`e raditi nijedan posao.

„Znanje jezika je neophodno,
nezavisno od toga da li planirate malo da
se na{alite ili da objasnite proizvod ili
objekat. ^injenica je da iako imate i
prevodioca to nije isto. Prevodilac je
mo`da stru~niji za oblast poljoprivrede,
{to mo`e biti problem ako se bavite
gra|evinom ili kupovinom i prodajom
nekretnina“, isti~e na{ sagovornik.

I pored svih poslovnih uspeha,
Trifunovi} smatra da je njegov najve}i
uspeh zapravo njegova porodica -
supruga, dve k}erke i sin. To {to je decu
izveo na put da budu dobri i po{teni ljudi
za njega je najve}a vrednost:

„Porodica je meni najzna~ajnija. Oni su
moja podr{ka i oslonac. Sre}an sam da
sam upoznao moju suprugu i da je rekla
da ho}e da ̀ ivi samnom. Rekao sam joj da
nemam veliko bogatstvo i da moramo da
radimo. A ona mi je na to odgovorila -
Napravi}emo sve. I tako je sve krenulo.
Radili smo po 16-18 sati dnevno dok
nismo pove}ali standard. Supruga je u

kancelariji vodila posao a ja na terenu.
Danas imamo dosta zaposlenih tako da ne
moramo mnogo da radimo. Nau~ili smo
da sada imamo vi{e vremena za odmor.
Svi koji me znaju, re}i }e vam da sam
spreman svakog da saslu{am. Treba biti
~ovek prema drugima i ja i danas volim da
sednem sa kom{ijama, drugarima,
me{tanima, popijem ~a{icu rakije,
pojedem ka~amak sa sirom u rodnoj
@agubici. Meni je isto zadovoljstvo jesti
kavijar u Be~u i ka~amak u @agubici. ̂ ak
mo`da za nijansu ve}e u ìvanje hrana u
@agubici“, obja{njava Trifunovi}. 

Nakon dugogodi{njeg iskustva u
biznisu, Trifunovi} je odlu~io i da se i
politi~ki anga`uje i to u Srbiji.

„Takvu odluku sam doneo zato {to
`elim da ne{to promenim, i za mene i za
dru{tvo u celini, jer ima dosta toga {to
mo`emo da prepi{emo iz Evrope i sveta.
Ali, najvi{e volim rodni kraj. Za @agubicu
sam vezan i u tom mestu sam savetnik
predsednika op{tine. Kao odbornik
poznajem dosta politi~ara u Srbiji i siguran
sam da mogu dosta da doprinesem i
pomognem mom kraju ali i celoj Srbiji“,
nagla{ava Trifunovi}. Isti~e da se u Srbiji po
njegovom mi{ljenju dosta toga nabolje
promenilo poslednjih godina. 

„Skoro ceo `ivot sam proveo u Be~u,
ali najvi{e volim da se vratim u Srbiju. Ja
se svog porekla nikad nisam stidio, ve}
naprotiv. Svuda, u prvi plan, uvek isti~em
moje rodno selo - @agubice“,
kategori~an je Trifunovi} i uz osmeh
isti~e „@agubice moje, lep{e od Be~a“. 
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Udru`enje Privileg iz Be~a
pokrenuto je sa ciljem da pru`i
pravnu pomo} na maternjem jeziku
za oko pola miliona gra|ana iz
dr`ava biv{e Jugoslavije koji `ive u
Austriji. Osnovano je na inicijativu
Zorana Kalabi}a, privrednika koji
ve} 30 godina `ivi i radi u Be~u.

„Svakodnevne gu`ve u
prostorijama Privilega, potreba da
pro{irujemo oblasti u kojima
nudimo asistenciju i pomo}, kao i
broj advokata, bankarskih
savetnika, notara, prevodilaca,
osiguravaju}ih dru{tava i
kompanija koje finansiraju vo|enje
sudskih postupaka, najbolji su
dokaz da je ovakva organizacija bila
neophodna Austriji i na{im ljudima
iz dijaspore“, obja{njava Kalabi}. On
isti~e da nacionalnost nije bitna u

ovom udru`enju i da svima kojima je
potrebna pomo} ona }e biti pru`ena. 

„Najve}i broj ~lanova, oko polovine, je
srpske nacionalnosti, 30 odsto je
poreklom iz Bosne i Hercegovine, 10
odsto iz Hrvatske, pet odsto iz Crne Gore,
dok isto toliko procenata gra|ana imamo
i iz Makedonije, Albanije, Bugarske,
Rumunije i Ma|arske“, ka`e Kalabi}.

Osnovna ideja, kako obja{njava
Kalabi}, je bila da onima kojima je
potrebna pomo}, mogu da je zatra`e na
maternjem jeziku od ljudi koji osim {to
ih razumeju imaju i stru~nog znanja da
im pomognu u ostvarivanju njihovih
prava. 

„Na{ tim se sastoji od brojnih mladih
saradnika koji govore maternje jezike,
{to omogu}ava otklanjanje
nesporazuma ve} na samom po~etku“,
nagla{ava Kalabi}. 

Ina~e, ~lanovi udru`enja mogu da
koriste usluge stru~njaka kako bi za{titili
svoja prava u Austriji, a neke od oblasti
u kojima mogu da o~ekuju pomo} su:
vize, krediti, prezadu`enost, privatni
slu~ajevi, visoke stanarine. Uplatom
simboli~ne godi{nje ~lanarine svako ko
je zainteresovan mo`e dobiti
profesionalnu savetodavnu pomo}. 

„Su{tina postojanja udru`enja
„Privileg“ je da se osigura jednaki
pristup zakonu za sve“, isti~e Kalabi}. 

Prema podacima ovog udru`enja,
tokom prve godine postojanja
udru`enja zabele`no je vi{e od 3.000
besplatnih saveta i skoro 2.000
uspe{no re{enih slu~aja. Ina~e,
udru`enje u ovom trenutku okuplja
2.342 ljudi koji su se zbog nedovoljno
dobrog znanja nema~kog jezika,
obratili za pomo}. 

„Najvi{e je zahteva za pomo}
prilikom regulisanja vize. Ovu pomo} je
tra`ilo ~ak 40 posto ~lanova. ^etvrtina

~lanstva je imala zahtev za smanjenjem
stanarine u starogradnji, dok je 20 odsto
tra`ilo finansijsko savetovanje u vezi sa
kreditima i li~nim bankrotstvom
zatra`ilo. Za povra}aj novca kod
zavisnosti od kocke pomo} je tra`ilo
oko 10 odsto, a u oblasti radnog prava
tri procenta ~lanova“, nagla{ava Kalabi}. 

Napominje i da 90 odsto ~lanova
stanuje u Be~u, ali da im pristupaju i oni
koji `ive u Gracu, Inzbruku, Salcburgu,
Tirolu i da je najbolji pokazatelj
uspe{nosti rada I to {to sve vi{e ~lanova
udru`enja dolazi i iz drugih delova
Austrije.

Prema njegovim re~ima, udru`enje
je od osnivanja do danas pro{irilo sferu
delovanja, tako da osim anga`mana u
granama krivi~nog, boravi{nog, radnog,
stambenog i porodi~nog prava, gra|ani
mogu da potra`e pomo} i kod pitanja
(re)finansiranja, kreditiranja, poreskih
olak{ica, osiguranja, povra}aja novca
kod kockanja, pokretanja biznisa.

„Bez ispravne i potpune informacije
nema uspe{ne integracije. To {to ljudi
sa prostora biv{e Jugoslavije nisu
dobro obave{teni o pravnim propisima
~ini ih lako podlo`nim raznim vrstama
prevare. Udru`enje „Privileg“ upravo
im poma`e da izbegnu ulogu `rtve i
ostvare svoja prava“, obja{njava
Kalabi}. 

Uspe{na
saradnja
Srbije i
Austrije
Predsednik Evrokomore i dugogodi{nji
predsednik Privredne komore Austrije
Kristof Lajtl, dobio je u februaru ove
godine od predsednika Srbije Aleksandra
Vu~i}a Orden srpske zastave drugog
stepena za naro~ite zasluge i podr{ku u
razvijanju saradnje u oblasti privrednih
delatnosti izme|u Srbije i Austrije.

Kristof Lajtl naglasio da je tada
saradnja Austrije i Srbije izvanredna
dok je razvoj srpske privrede ocenio
upe~atljivim. On je istakao da }e
nastaviti da podr`ava Srbiju na
evropskom putu i doprinosi
ekonomskoj saradnji.

Marko ̂ ade`, predsednik Privredne
komore Srbije, koji vodi Komitet za
digitalizaciju u okviru Evrokomore
istakao je zna~aj i podr{ku Evrokomore
u raznim oblastima i pitanjima i
naglasio koliko je bila va`na podr{ka
zbog izvoza ~elika, kada je Srbija uspela
da sa~uva svoju proizvodnju. Tako|e je
naglasio va`nost podr{ke u trenutku
kada je Pri{tina uvela takse.

Sabine Krojsenbruner,
otpravnica poslova Ambasade Austrije u
Beogradu ukazala je da izme|u Srbije i
Austrije postoji izvanredni odnosi i
istakla da je njena zemlja najve}i
zagovornik evrointegracija Srbije.
Ukazala je i na zna~aj velike srpske
dijaspore koja ̀ ivi i radi u Austriji.

@ivojin Trifunovi} o `ivotu u Austriji

Alergija 
na bra{no 
„odvela“ ga u 
gra|evinarstvo

FK Radni~ki
Trifunovi} je na sednici Skup{tine FK
Radni~ki imenovan za novog ~lana
Upravnog odbora Radni~kog iz Ni{a. Ve-
liki je ljubitelj fudbala i ~esto se mo`e vi-
deti na stadionu „^air“ kako bodri klub. Najbitnija podr{ka porodice: 

@ivojin Trifunovi} sa suprugom

Jednak pristup zakonu za sve: Zoran Kalabi}

Najvi{e zahteva za pomo}
vezano je za regulisanje
vize: Udru`enje Privileg

Privileg(ije) za
doseljenike sa Balkana
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„Pre pet godina do{ao sam u Austriju. U
ovu zemlju me nije doveo niko od rodbi-
ne ili prijatelja. Do{ao sam sam, u potrazi
za poslom. Do{ao sam trbuhom za hleb i
`eljan da uspem u ovoj zemlji“, obja{nja-
va Predrag Barni}.

Ro|en je u Smederevu. U tom gradu je
imao nekoliko lokala i diskoteka. Prvi put
kada je do{ao u Be~, po~eo je sa poslom u
diskoteci, ali posle odre|enog vremena
odlu~io je da se osamostoli i vrati ugosi-
teljstvu, koje najbolje poznaje. 

„@eleo sam da probam da uspem i u
Austriji. Otvorio sam restoran u Be~u, jer
sam shvatio da nam nedostaju ovakvi
objekti. U Austriji, pa i samom Be~u, ima
puno „na{ih“ ljudi. @eleo sam da na{im lju-
dima koji `ive ovde pru`im pravu balkan-
sku kuhinju. Ne{to {to podse}a na dom i
karakteristi~no je za nas. U restoranu se
slu`i tradicionalna srpska hrana, kao {to je
pasulj, ro{tilj, pe~enje ili sarma“, nagla{a-
va Barni}. 

Njegove restorane u Be~u pose}uju svi
od estrade do politi~ara. 

„Mislim da je ve}ina iza{la iz restorana
zadovoljna i sa osmehom. Najve}i uspeh za
mene je kada gosti iza|u iz retorana dobro
raspolozeni. I kada vidim da je to to. Da su
ljudi iza{li zadovoljni i da se ovde ose}aju
kao kod ku}e. To je ambijent – ni{ta previ{e
luksuzno. Tra`im da bude pristojno, ured-
no i prilago|eno nama“, pri~a Predrag.  

Dodaje da u restoran Semendriju naj-
vi{e dolaze ljudi spskog, makedonskog, cr-
nogorskog porekla. „Mo`da nekih deset
posto Austrijanaca ne dolazi. Ne dolaze
zato {to im na primer smeta, znak da je za-
branjen ulazak za pse. Za mene je neprij-
hvatljivo da u ugostiteljskom objektu, gde
se slu`i hrana borave i `ivotinje. Ovde u
Austriji svaki drugi gra|anin ima psa, a za
mene je neprijhvatljivo da ih dovode u re-
storan“, isti~e Predrag Barni}.

Obja{njava da je restoran uradio ona-
ko kako on voli da bude ugo{}en. „To mi

je bio glavni kriterijum kada sam smi{ljao
koncept restorana. Da bude prijatan am-
bijent, sjajna, doma}a hrana i vrhunska
usluga“, ka`e....Dodaje da je bilo gre{aka u
pro{losti, i da su one sastavni deo posla.
„Nismo roboti. Bilo je propusta u dosada-
{njem radu. Sada bih neke stvari uradio
druga~ije. U svakom slu~aju za o~ekivati je
i da se u budu}nosti jave nove gre{ke, ko-
je su deo ne samo posla, nego i ̀ ivota“, is-
ti~e nas sagovornik.

Nakon ove prve lokacije, birao je slede-
}e lokacije za ugostiteljske objekte u skla-
du sa prilikama. 

„Najvi{e sam otvarao ugostiteljske
objekte tamo gde je najve}a koncentraci-
ja na{ih. Na primer, tr`ni centar Lugner ko-
ji je poznat po tome {to u njegovoj okoli-
ni `ivi vi{e od 90 posto na{ih. U stvari ni-
sam ni siguran da li uop{te tamo ima Au-
strijanaca. Mo`da jedino ako neko zaluta.
Tu smo otvorili objekat za prodaju brze
hrane. Nije re~ o restoranu. Ve} tri godine

radi i to jako uspe{no“, ka`e Barni}. Do-
daje da je u me|uvremenu otvorio i re-
storan u 5.be~kom okrugu sa pe~enja-
rom. Brojne Be~lije su se navikle da sva-
kog dana tamo imaju na ponudi pe~enu
jagnjetinu i prasetinu na ̀ aru. Osim toga,
u ponudi su i sva kuvana jela. 

„Radi se svakodnevno. Vikendom ima-
mo ~ak i akusti~nu muziku. Kao i u ovom
prvom restoranu koji sam otvorio. U 10.
be~kum okrugu u me|uvremenu sam
otvorio na pijaci objekat za prodaju siro-
vog mesa. Tamo se isto mogu na}i na{i
specijaliteti, poput na primer ~varaka. 

Na pitanje odakle nabavlja suhome-
snate proizvode ka`e da je re~ o Nem-
~koj.  Ka`e da jeste razmi{ljao o uvozu iz
Srbije, ali da je to toliko komplikovano
trenutno da je neizvodljivo. 

„Trudili smo se da ljudima damo ukus
domovine. Da praviimo ono {to oni vole,
a to su pre svega autenti~na srpska jela.
Treba svakako razmi{ljati i kako prilago-

diti cenu i sa kvalitetom. Jedan od mojih
prvih zahteva ~ak i pre otvaranja restora-
na je da se moramo truditi da tanjir uvek
bude pun. Mi to volimo tako. Naravno, da
osoblje restorana uvek spakuje ljudima i
da ponesu nakon ru~ka ili ve~ere“, nagla-
{ava... Tako|e, ima i prodajno mesto sa
uslu`nim pe~enjem ro{tilja. U svim ovim
ugostiteljskim objektima zaposleno je
oko 80 radnika. Izme|u ostalog, uspeo je
da pokrene i poizvodnju nadomak Be~a. 

„Prave se mesne prera|evine, suho-
mesnato, kobasice..dimljeno meso..Stal-
no se trudimo da pove}amo svoje kapa-
citete. 

U 14. okrugu ima isto pe~enjaru veli-
kog kapaciteta u ~ijoj blizini se nalazi re-
storan. Taj restoran se trenutno renovira
i priprema za otvaranje. O~ekuje da usko-
ro bude otvoren i restorana na obali Du-
nava i to u skoro samom centru Be~a, od-
nosno u 2.be~kom okrugu.

Na pitanje {ta mu je odmoglo u razvo-

ju posla ka`e da je to sujeta i nedostatak
slo`osti. „Uvek nas je pratilo a to je ta~no,
sve se pra{ta, osim uspeha. Mnogo bi lak-
{e bilo bilo da smo slo`ni poput drugih
nacija. ̂ ini mi se da su svi slo`niji od Srba
u Austriji, jer svi su tu da do~ekaju svoje
da im pomognu samo smo mi drugaiji.
Naravno, ima ljudi koji ̀ ele da pomognu
i da iza|u u susret i pomognu ali takvih je
na`alost malo“, isti~e Predrag. Na pitanje
{ta mu je pomoglo ka`e da je to tvrdo-
glavost i upornost.

„Pomogla mi je supruga, koja je bila tu
i koja me je pratila u celoj ovoj pri~i od
po~etka. Supruga je ro|ena u Austriji, i
upoznao sam je u Be~u. Imam dva sina sa
njom. A imam i dve }erke koje `ive u
Smederevu. Bez supruge i bez njene po-
dr{ke bi bilo dosta te`e. I kada puknem,
uvek se setim nje i njene pomo}i i odmah
se setima za{to se toliko trudim a to je da
svojoj porodici obezbedim {to bolji `i-
vot“, nagla{ava Predrag Barni}. 

Kafana kao sredi{te `ivota Srba u AustrijiSrpski specijaliteti na be~koj trpezi
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Be~ // Postoji veliki potencijal za razvoj
privredne saradnje Srbije i Austrije koji
nije iskori{}en. ^ak je privredna sarad-
nja izme|u Republike Srpske i Austrije,
ve}a nego li sa Srbijom, ka`e za Novi
magazine Ilija Tufegd`i}, ~lan predsed-
ni{tva Promitel{tanda, frakcije Slobo-
darske partije Austrije u Privrednoj ko-
mori Austrije. Ina~e, on je prvi stranac
izabran za ~lana ovog predsedni{tva.

Na pitanje za{to je neadekvatna sa-
radnja privrede Srbije i Austrije Tufeg-
d`i} ka`e da o~igledno da o privrednoj
saradnji ovih zemalja i mogu}nostima
razvoja ne razgovaraju osobe koje treba
da to rade - privrednici. 

Kao primer naveo je da se u najve}em
broju slu~aja kada dolazila dr`avna dele-
gacija iz Srbije u Austriju, umesto da se or-
ganizuje susret sa privrednicima, razgovor
vodi sa predstavnicima razli~itih srpskih
udru`enja, koji nemaju veze sa privredom
Austrije. Ina~e, na izborima u Privrednoj
komori Tufegd ì}u je podr{ku dao i austrij-
ski vicekancelar Hans Kristijan [trahe,
predsednik Slobodarske partije Austrije. 

- Voleo bih da u svakoj austrijskoj

partiji ima {to vi{e na{ih kandidata i da
svaka stranka poka`e interes za na{e lju-
de, kao {to to ~ine FPO. Mislim da mi svi
imamo zajedni~ki cilj nezavisno od
stranke u kojoj smo a to je da omogu}i-
mo svim privrednicima {to bolje uslove
za poslovanje - naglasio je Tufegd`i}.

Ina~e, tokom prethodnog ~etvoro-
godi{njeg anga`ovanja u Promitel{tan-
du Tufegd`i} je privukao veliki broj srp-
skih biznismena da se priklju~e Privred-
noj komori, preko koje, kako sam ka`e,
sami imaju priliku da se bore za prava i

re{avaju aktuelne probleme. Celokup-
no njegovo zalaganje dovelo je do toga
da se na pro{lim izborima u Promitel-
{tandu dvostruko uve}a podr{ka koja je
dobijena na prethodnim izborima. 

- Spreman sam da pomognem ne sa-
mo onima koji ve} posluju, ve} i onima
koji nameravaju da otvore firmu. Godi-
nama sam preduzetnik i dobro znam
sve probleme s kojima se suo~avaju pri-
vrednici, posebno oni stranog porekla ili
dr`avljanstva - poru~uje Tufegd`i}, koji
od 2000. godine `ivi i radi u Austriji.

Na pitanje novinarke Novog magazi-
ne za{to se odlu~io da se kandiduje na iz-
borima za Privrednu komoru Austrije Tu-
fegd`i} ka`e da nije `eleo da ostane pa-
sivan imaju}i u vidu da je dobro upoznat
sa vrstom problema sa kojima se suo~a-
vaju privrednici stranog porekla. Ka`e da
intenzivno radi kako bi se olak{alo malim
i srednjim preduze}ima a pre svega kroz
smanjenje poreza i da`bina ali i u uklanja-
nju niza birokratskih prepreka na putu ka
otvaranju sopstvene firme.

Napominje da kada je on otvarao fir-
mu u Austriji, da uprkos tome {to je imao
celokupnu dokumentaciju i diplome, da
sve to nije bilo dovoljno i da je morao

sam, kao stranac, da pola`e dodatne is-
pite, iako to generalno nije trebalo.

- Sada kada sam u Privrednoj komori
svi preduzetnici sa prostora biv{e Jugo-
slavije imaju kome direktno da se obrate
za informacije i ko mo`e da ih na pravi
na~in zastupa u Privrednoj komori Au-
strije - naglasio je Tufegd`i}. Interesant-
no je da je kao jedan od najve}ih proble-
ma apostrofirao nejedinstvenost srpske
zajednice u Austriji {to ih onemogu}uje
da ostvare svoje ciljeve. Podsetio je da su
ve} godinama ispunjeni svi uslovi da
srpska zajednica u Austriji dobije status
nacionalne manjine u toj zemlji, ali da je
to i dalje nere{eno pitanje. 

„Kada sam do{ao kao de~ak u Austriju,
to je bio te`ak trenutak za mene.
Ro|en sam u Po`arevcu. Prvi razred
osnovne {kole zavr{io sam u tada{njoj
Jugoslaviji, a nakon toga do{ao sam u
Be~. Bilo je jako te{ko da se kao deca,
sestra i ja, priviknemo na `ivot u Be~u
jer nismo znali nema~ki jezik“, pri~a
Slavi{a Stevi}.

Tada{nji jedan dan na{ sagovornik
opisuje kao „ide{ u {kolu, gleda{ i ni{ta
ne razume{“. Roditelji su mu tada bili
stalno na poslu. Oni su do{li u Austriju
jo{ sedamdesetih godina pro{log veka.
Na{ sagovornik i njegova sestra su do{li
kod njih tek nakon {to su im baba i
deda umrli u tada{njoj Jugoslaviji i nije
bilo nikoga ko bi ih ~uvao. 

„Nismo imali dru{tvo da se igramo
kao u Jugoslaviji. Velika barijera je bila
nepoznavanje nema~kog jezika“, isti~e
on. Napominju}i da je uprkos
pote{ko}ama zavr{io osnovnu {kolu u
Be~u, a zatim i za klima-tehni~ara. 

„Nakon {to sam zavr{io za klima-
tehni~ara oti{ao sam u tada{nju
Jugoslaviju kako bih odslu`io vojsku.
Nakon odslu`enja vojnog roka vratio
sam se u Be~. Ubrzo kre}u i ratovi, {to
je presudno uticalo na mene i moju
porodicu da odustanemo od povratka
u dr`avu koja ve} u tom trenutku
prestaje da postoji. Sa zavr{enim
zanatom za klima-tehni~ara na{ao sam
posao kojim sam se bavio vi{e godina“,
obja{njava na{ sagovornik. Sintija je
pre 15 godina do{la u Be~ kod
prijateljice kada je upoznala Slavi{u.
Ven~ali su se pre 14 godina i odmah na
po~etku braka su po~eli da razmatraju
ideju za pokretanje privatnog posla. 

Ona isti~e da je tada njoj bilo jako
te{ko da na|e posao, jer su se tra ìli brojni
sertifikati da bi mogla da se zaposli, tako
da su od po~etka pri~ali o mogu}nosti
pokretanja sopstvenog posla. Neke tri
godine nakon braka odlu~uju da
zajedni~kim snagama pokrenu i privatni
biznis i otvore autoperionice. 

„Do ideje o pokretanju uspe{nog
biznisa smo do{li kada smo pre 11
godina po~eli da tra`imo da nam neko
ru~no opere auto. Tada smo na{li samo

jedno mesto u Be~u gde se to radilo ali
za 80 evra. Kada smo ~uli cifru ja nisam
mogla da verujem da neko mo`e
toliko da napla}uje tu uslugu. Nakon
toga smo pomisli da bi to bila dobra
ideja za pokretanje privatnog biznisa.
Pomislili smo da mo`emo to da
radimo, da napravimo takvu auto
perionicu i da napla}ujemo manje od
toga“, obja{njava Sintija.

O tome koliko je bitno da klijenti
ostanu zadovoljni a cene uvek
prilago|ene i pristupa~ne govori i
podatak da je i danas u njihovim
autoperionicama cena pranja vozila

manja, od tada{nje cifre koju su tra`ili
za pranje njihovog automobila.

Na{ sagovornik poja{njava da je
su{tinski ta ideja „sama do{la“, mada
su i ranije `eleli da pokrenu ne{to
privatno samo nisu ta~no znali {ta. 

„@eleli smo da budemo autenti~ni,
ali ovde u Be~u svega ima. Tako da
nam je ideja o otvaranju autoperionica
sa ru~nim pranjem vozila do{la
takore}i sama, nakon potrage da
kvalitetno operemo svoj automobil
pre vi{e od jedne decenije. 

Kada su do{li do te ideje, ubrzo su
po~eli sa realizacijom. Znali su da je za

razvoj privatnog biznisa jedna od
najbitnijih stavki i lokacija.

„Pronalazak lokacije je bio slede}i
te`ak zadatak, nakon odluke o
otvaranju auto perionice. Do lokacije
smo do{li sasvim slu~ajno preko
poznanika. I {to je bilo najbitnije prvu
autoperionicu smo otvorili u centru
Be~a“, obja{njavaju na{i sagovornici. 

Sintija isti~e da je najve}i problem
danas, kada je re~ o njihovom poslu, to
{to je te{ko da se prona|u dobri radnici. 

„Problem pronalaska radnika je taj
{to se neki radije odlu~uju da `ive od
socijalne pomo}i nego li da rade. Toga
dosta ima kod ljudi sa Balkana“, isti~e
Sintija. Dodaju da kod njih rade ljudi
razli~itih nacionalnosti, ali da su
prete`no sa Balkana. 

„Mi i danas radimo zajedno sa
radnicima. Iako smo gazde, mi se ne
razlikujemo od na{ih radnika po
pitanju obaveza i te`ine posla. To je
jedni na~in da se uspe u Austriji“,
obja{njava formulu svog uspeha
bra~ni par Stevi}. Isti~u da kod njih u
firmi niko ne izigrava gazdu, ve} oni
rade zajedno za svoju dobrobit i ve}i
uspeh. 

„Su{tina je da smo ovaj posao
pokrenuli zajedno. Zajedno smo
ostvarili i svoje snove“, saglasni su
Stevi}i. Za budu}e planove isti~u da bi
`eleli da ubrzo otvore jo{ jednu auto
perionicu. 

Uspe{ni posao koji je nastao iz ljubavi

Dr`avljanstvo
Slavi{a i Sintija imaju austrijsko dr-
`avljanstvo. Slavi{a je uzeo dr`a-
vljanstvo jo{ devedesetih godina
pro{log veka. Odlu~io je da uzme
njihovo dr`avljanstvo, jer postoje
brojne prednosti. „Imaju}i u vidu da
sam zavr{io {kolu u Austriji lako
sam dobio dr`avljanstvo. Gledano
sa ove vremenske distance ~ini mi
se da je tada mnogo lak{e bilo do}i
do dr`avljanstva nego li danas“, is-
ti~e Slavi{a. 

Problem vikend obezbe|enja u Be~u
Ina~e, Tufegd`i} je godinama uspe{an preduzetnik i vlasnik je firme za obezbe-
|enje, koja je {titila i mnoge svetske li~nosti. U tom kontekstu, Tufegd`i} kao
problem u Austriji navodi to {to mnogi na{i klubovi koriste usluge takozvanih
„vikend“ obezbe|enja, pri ~emu se radi ~esto o ljudima sumnjivog morala ko-
jima se ukazuje poverenje da brinu o lokalima. Tako se u medijima moglo u vi-
{e navrata pro~itati vest da su pripadnici obezbe|enja na{ih klubova koristili
vatreno oru`je i potom pobegli u Srbiju. Nedavno je u Beogradu ubijen Luka
Radulovi}, koga su austrijske vlasti tra`ile jer je kao pripadnik obezbe|enja pu-
cao na jednog gosta kluba u Be~u i potom pobegao u Srbiju.

Specijalni dodatak Srbija & Austrija je
realizovan u okviru projekta 

„Austrijski privrednici srpskog porekla ponos
Srbije i Austrije“. Ovaj projekat finansira

Ministarstvo spoljnih poslova Republike Srbije
u saradnji sa Udru`enjem za razvoj umetni~ke

i kulturne produkcije Art kultivator. 
Stavovi izneti u podr`anom medijskom 
projektu, nu`no ne izra`avaju stavove i

mi{ljenja organa koji je dodelio sredstva.

Ilija Tufegd`i} o privrednoj
saradnji Austrije i Srbije

Markovi}u po~asna zlatna medalja grada Be~a
U Skup{tini grada Be~a, gradona~elnik austrijske prestonice Mihael Ludvig priredio je prijem za
delegaciju Srbije na ~elu sa predsednikom Jedinstvene Srbije i Skup{tine grada Jagodine i pred-
sednikom parlamentarne grupe srpsko - austrijskog prijateljstva u Skup{tini Srbije Draganom
Markovi}em Palmom. Gradona~elnik Be~a Mihael Ludvig je tom prilikom Draganu Markovi}u
Palmi uru~io po~asnu zlatnu medalju grada Be~a, za koju je rekao da se retko dodeljuje.
„Zahvaljujem Vam se na svemu {to radite za va{ narod kao i za odnose Be~a i Srbije i Srbije i Au-
strije. Be~ kao Be~ je u svetu na visokoj pozicii, ali verujem da mo`emo jedni od drugih dosta da
u~imo. Za nas je kao i za vas veoma va`na borba protiv bele kuge, jer je Be~ grad koji brzo raste
i ako dolazi do pada nataliteta i smanjivanja broja ljudi, dolazimo do problema u svemu i u finan-
sijskoj infrastrukturi. Veoma rado sam prihvatio Va{ poziv da do|em u Jagodinu i vrlo rado }u
do}i“ , izjavio je gradona~elnik Be~a Mihael Ludvig.

Srbija & Austrija




